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Referat  
 
 
Møde:  lungemedicinsk specialerådsmøde med dialog med kontaktdirektør 
Tidspunkt: 7. juni 2023 kl. 16-18 
Sted: videomøde 
 
Deltagere: Anders Løkke, Anders Christiansen, Michael Dall (kontaktdirektør), Ole Hilberg, Nada 

Knezevic, Jesper Rømhild Davidsen, Julie Gellert Larsen, Torben Tranborg Jensen 
Rikke Winther Strunge (referent) 

Afbud: Hanne Madsen, Ingrid Louise Titlestad, Chadi Mohamad Mansour, Katrine Helsing 
Hansen, Irena Hammen, Jan Dalberg, Andrezej Konieczny, Christian Borbjerg Laursen, 
Kristian Rasmussen 

 
 
 
 
1) Orientering fra formanden (v. Anders Løkke) 

Formandsskabet har primært arbejdet med formidling af opdateringer på covidområdet, bistået 
med udpegning til fagudvalg NIV, high flow, som blev Eline Gantzhorn (Sygehus Lillebælt) og 
Marianne Jepsen (Esbjerg) 

2) Arbejdet med robustgørelse af speciallægeressourcer 
Forslag fra arbejdet i robustgørelse er farveopdelt. Materialet der rundsendes under mødet og 
dokumentet deles på skærmen, er for flere mødedeltagere nyt materiale. Indsatserne drøftedes. 
Generelt arbejdes der allerede i afdelingerne på at få specialet til at fungere, se relevante 
patienter ikke andre. Der er begrænset antal speciallæger, så opgaverne skal afgrænses så 
relevant. 
Torben (SVS) fortalte at man havde 2(3?) delestillinger med infektionsmedicinsk i OUH, og det 
fungerer rigtigt godt. Der bør også arbejdes på rekruttering/fastholdelse, videreuddannelse. 
I det videre arbejde vil det være godt, hvis også nogle yngre læger deltager i processen, da de 
måske har andre vinker/forslag til robustgørelsen.  
Nogle af de gult markerede i opsamlingen bør man arbejde på at få gjort røde, da der ellers ikke 
er andet end afdelingsøkonomi til at løfte opgaven. 
SST bør også sætte gang i den nye specialeplan-runde – det vil også være med til at sætte en 
ramme og svært at agere i til man ved hvordan vejledningen falder ud.  
Vedr. telemedicinsk center: det aftales, at Anders Løkke indkaldes til et forberedelsesmøde efter 
sommerferien og at der skal nedsættes en arbejdsgruppe der skal arbejde videre med dette.  
Der skal gives en tilbagemelding med status for det videre arbejde til Koncernledelsesforum i 
aug/sep/okt. 2023.  

3) Planlægning af et tværfagligt fællesmøde i 2023 
Specialerådet drøftede, hvordan man kan lave et fællesmøde, som får en tilstrækkelig tilslutning. 
Hvilke emner vil tiltrække deltagere.  
Det er tydeligt at de monofaglige arrangementer får flest deltagere fra den matrikel, hvor det 
afholdes. Det er nok alligevel bedst at lægge arrangementerne centralt placeret i regionen.  
Idé til tværfagligt møde: deltagelse af 1-2 forskningssygeplejersker fra hvert sygehus. 
 

Afdeling:  Sundhedsplanlægning Udarbejdet af: Rikke W. Strunge, 
rws@rsyd.dk 

Dato:   20. juni 2023 Telefon:   2159 8219 
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Jesper Rømhild Davidsen (JRD) foreslår, at der laves en lille undersøgelse blandt lægerne af 
hvorfor tilslutningen har været så dårlig til de faglige arrangementer. Specialerådet er enige om på 
denne måde at søge at få afklaret, hvad der skal til at øge interessen for at deltage, da der lægges 
mange timer i planlægningen af arrangementerne. JRD laver udkast til en lille 
spørgeskemaundersøgelse, specialerådet kan også bidrage med forslag til spørgsmål.  
Man bliver også enige om at samle en fælles kontaktliste, så denne kan anvendes til 
spørgeskemaet (og senere fx til udsendelse af invitationer), så det ikke skal videreformidles via 
specialerådet. Anders Christiansen samler kontaktinformationer.  

4) Orientering fra afdelingerne 
a) OUH: 1 ledig stilling i opslag (afd. læge eller overlæge), 1 professorat opslået) 
b) SVS: Satser på at få gang i forskning efter fået titel af universitetshosp, Marianne har et 

projekt med SLB, Finn Rasmussen forskningsansv. Læge 
c) SHS: 1 læge på barsel, problemer med vagtfunktionlag. Fagligt hænger det sammen men ikke 

fået besat opslået stilling.  
d) SLB: 1 ledig stilling i opslag (afd. læge eller overlæge), lidt pressede på kapaciteten bla. 

udfordret på at opfylde garantifunktion i lungemedicin.  
1 HU i Vejle/OUH besat.  
Anders orienterede for Kolding (Jan Dalberg/Kristian Rasmussen ansat i et lille 
lungemedicinsk afsnit til akutte i Kolding.  
Svendborg: afbud til mødet. 

5) Hvem retter vagthavende konkrete lungemedicinske spørgsmål til på jeres sygehus i weekender, 
helligdage, og ferier (v. Jesper Rømhild Davidsen) 
 
Henvendelser fra andre sygehuse gør at OUH nogle gange føler sig som lungevagt/radiologisk 
”bag-bag-bag-vagt”. Det må være muligt, at læger i vagt forsøger at afklare patienten lokalt før der 
ringes til OUH.  
SHS: der er altid speciallæge til stede (men ikke altid lungemediciner) 
SVS: akutmedicinere passer vagten i FAM efter kl. 15 – på skift passer overlæger i de medicinske 
specialer vagten. Der er mellemvagt/bagvagt/ovl.vagt så de burde ikke gå til OUH.  
JRD beder om, at man lokalt ser på vagtplanen op til ferier, så der ikke bliver huller. Alle har jo 
travlt og OUH skal kun bistå, når de selv har forsøgt at løse problematikker først.   

6) Specialerådets sammensætning (er der ændringer i specialerådets medlemmer/formandsskab? 
Aftalen fra sidste år om formandsskabet på tur mellem afdelingerne blev opfrisket. 
Næstformanden træder ind som formand i 2024.  
Afdelingerne skal selv byde ind hvis ændringer i specialerådssammensætningen.  
 

7) Planlægning af de kommende specialerådsmøder 
Næste møde er med fysisk deltagelse i december 2023 
Næste dialogmøde juni 2024 (der kigges i Michael Dalls kalender før planlægning)  
Datoer sendes ud inden sommerferien, så de kan komme i kalenderen og dermed forhåbentlig 
sikre større deltagelse. 

8) Orientering fra dialogansvarlig direktør (v. Michael Dall, fra 17:15-18) 
I forhold til det fortsatte arbejde med robustgørelse er det et generelt regionalt problem med 
ubesatte stillinger.  
De i oversigten gult markerede indsatser er svære at gennemføre, hvis der ikke afsættes økonomi 
til det. Prøv at arbejde videre og konkretisere løsningsforslag – og se om sygehusledelserne ikke 
ser med velvillighed på tiltag. I lyset af besparelserne i regionerne er der nok ikke så mange midler 
til rådighed.  
Anders Løkke orienterer om at arbejdsgruppen vedr. robustgørelse + yngre/andre kræfter 
nedsættes og vil mødes efter sommerferien. 
Ifht. merit til speciallægeudd. er dette bundet af en bekendtgørelse og selvom der er en revision 
på vej er der ikke så meget opblødning til krav, som man måske kunne ønske.  
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Ny specialeplan afventer ny direktør i SST – dertil kommer kræftsagen (udspring i Region Midt) 
som også fylder.  
Man drøftede kort behandling af KOL på nærhospitaler/ved telemedicinske løsninger. Den 
nuværende regering ”siger ikke nødvendigvis nærhospitaler” men om det er telemedicinsk løsning 
der så er den rigtige løsning er ikke let at vide pt.  

9) Eventuelt 
Anders Christiansen rejser problematik om henvisning af pt. i garantiklinikker, obs hvornår det 
er/ikke er hensigtsmæssigt for patientforløbet.  

 

 


